
V tomto čísle píše kolega Jan Čech o drobném vandalství a bordelářství. 
Omlouvám se za tento výraz, ale jiný vhodnější mne nenapadá. S nepořád-
kem kolem kontejnerů na tříděný odpad se potýkáme dlouhá léta. V tomto 
článku proto vysvětlíme, jak se chovat u kontejnerů. 

PRAVIDELNÉ NOVINKY PRO OBČANY LITNĚ   

Jak na odpad, abychom ušetřili a udrželi pořádek 

Milí sousedé, přátelé, 

 není to tak dávno, kdy se moji kolegové 
Jiří Vodička a Miloslav Kliment snažili o 
zvýšení příspěvku z rozpočtu městyse na 
sport a kulturu. To se v průběhu let podaři-
lo a dnes dává městys Liteň na sport a kul-
turu 5 % svého ročního rozpočtu. Z tohoto 
pohledu se jeví výše příspěvku jako dosta-
tečná. Problémem se nyní jeví struktura 
výdajů. Analyzujeme proto jednotlivé po-
ložky rozpočtu tak, aby využití pro Liteň 
bylo co nejefektivnější a bylo přínosem pro 
co nejširší skupinu obyvatel. Toto zadání 
přirozeně přinese omezení dotací pro jed-
notlivce nebo úzké skupiny obyvatel. Jedi-
nou výjimkou zůstanou děti a mladiství 
společně se seniory. Příspěvek formou 
poukázek (voucherů) pro ně zůstane za-
chován a oni sami svým zájmem rozhod-
nou, komu svoje poukázky dají. 
 Hlavním důvodem pro restrukturalizaci 
výdajů na sport a kulturu je snaha radnice 
vrátit společenský život do budovy, kde 
máme poštu, knihovnu a kinosál. Jako prv-
ní přišla na řadu knihovna. V pátek 27. září 
v 17:00 proběhne slavnostní znovuotevře-
ní naší městyské (přídavné jméno k pod-
statnému městys jako obdoba přídavného 
jména obecní – pravopisně správné, zatím 
však v praxi jazykovědci nezachyceno) kni-
hovny. Na jevišti proběhly dva standupy a 
divadelní představení a od začátku prázd-
nin promítáme filmy v tzv. e-cinema reži-
mu. Ve výhledu máme další divadelní 
představení a seriózně zvažujeme digitali-
zaci kina, abychom mohli promítat premié-
rové filmy, a zvýšili tak atraktivitu promíta-
ných snímků. 
 Proč tohle všechno vlastně děláme? 
Všichni cítíme, že je to jakási nadstavba, že 
to není k životu nezbytné. Ano, nezapomí-
náme na to, co nás pálí. Připravujeme do-
stavbu kanalizace v Litni a výstavbu Bělči a 
Leči. Rekonstruujeme ve Vlencích vodárnu 
a připravujeme projekty na propojení vo-
dovodu v Leči s Litní a výstavbu vodojemu 
pro Leč a dostavbu vodovodu v Bělči.  

SRPEN/ZÁŘÍ 2019 

Poprosíme také každého, aby šel svým 
chováním příkladem a aby se neostý-
chal nepořádníky napomenout, a když 
se na to nebude cítit, oznámit každé-
ho, kdo nepořádek dělá.  
 Možná jsem teď někoho pohoršil 
výzvou, aby žaloval na druhého. Ne-
musí to dělat, stačí, když řekne: 
„Milostivá, ta krabice patří do popelni-

ce, ne vedle.“ Nebo: „Vážený, to si 
snad děláte legraci, ten olej nesmíte 
lít do popelnice!“  
 Možná se vám to zdá směšné, ale 
toto je bohužel realita. Stavební od-
pad v modrých i žlutých kontejnerech, 
olej nalitý přímo do popelnice atp. 

Pokračování na straně 3 

Slovo starosty 
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Má to smysl, třiďte odpad – vše o třídění najdete také na www.jaktridit.cz 

Voda – není třeba panikařit, ale dělat rozumné věci 

V uplynulých čtyřech letech jsme uveřejnili v Liteňském zrcadle nebo na we-
bových stránkách několik článků, v nichž jsme se zabývali zásobováním vo-
dou, opravou naší vodárny, zadržováním vody v nejbližším okolí naší obce. 

V této souvislosti jsme v poslední době svědky panických příspěvků v médiích 
(a bohužel i těch veřejnoprávních) o „globálním oteplování“, „skleníkovém 
plynu CO2“ a domnělých katastrofálních důsledcích pro nás všechny během 
několika příštích desetiletí.  Neuškodí se proto informovat na tuto problemati-
ku u skutečných odborníků.  

 Takovým bezesporu je docent RNDr. Jan Pokorný, CSc., který přednáší na 
přírodovědecké fakultě Univerzity Karlovy. Ve svém článku, který vyšel na  
www.iuhli.cz, „Hysterie kolem CO2: jen omyl, nebo podvod?“ tvrdí docent 
Pokorný naprosto jasně: „Evropa nyní vede zbytečnou válku proti CO2. To, co 
se kolem něj děje, je nepřípustné zjednodušení, které ignoruje úlohu vody, 
vodní páry, lesů, jednoduše lež!“   

Pokračování na straně 2 

https://www.natur.cuni.cz/biologie/biologie-rostlin/aktuality/seminar-doc-rndr-jan-pokorny-csc
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Jiří Vodička, zastupitel 

Pokračování ze strany 1 

Voda – není třeba panikařit, ale dělat rozumné věci 

Váš Filip Kaštánek, starosta 

Slovo starosty 

Začínáme s rekonstrukcí bývalé učňovky, kam 
se rozšíří naše základní škola. Probíhá výběro-
vé řízení na stavbu multifunkčního hřiště v 
Litni. Dokončili jsme studii Nádražní ulice a 
křižovatky před kinem. Máme hotové návrhy 
pro dopravní uspořádání Náměstí, Školské a 
Měňanské. Začínáme s přípravou projektové 
dokumentace na opravu chodníků v Nádražní a 
výstavbu parkovacích zálivů tamtéž. Intenzivně 
se zabýváme stavbou nové mateřinky. Takže 
myslíme na to, co nás denně trápí, a pracuje-
me na řešení těchto problémů. 
 Vrátím se zpátky ke Společenskému domu. 
S jeho stavbou se začalo v roce 1977 a dosta-
věn byl roku 1989 (aspoň takto je to uvedeno v 
dokumentaci, kterou máme k dispozici). Do 
roku 1994 se zde pravidelně promítalo. Pak 
přišly první výpadky, přerušovaně se hrálo a 
nehrálo. Hřebíčkem do rakve byla digitalizace. 
Koupili jsme sice projektor, ale už nešlo hrát 
aktuální filmy, a tím zájem dále upadal. Byl to 
celospolečenský proces, Liteň šla spolu s tímto 
trendem.  
 Napsal jsem, že provozovat u nás kulturu je 
jakási nadstavba, že to není k životu nezbytné.  
Ale je to tak opravdu? Po prvním představení, 
kdy přijeli standupoví komici a byl plný sál, 
jsme byli všichni nadšení. Někteří si zaplněný 
sál fotili. Následovalo další vystoupení typu 
„Nastojáka“ a divadelní představení. Od čer-
vence pravidelně promítáme. Vidíme, že jsou 
lidé spokojení, reagují pochvalně a vyzařuje z 
nich hrdost. Je nad slunce jasné, že provoz 
kulturního domu, kina, divadla přináší nové 
možnosti. Komunita žije, potkávají se lidé, kteří 
by se jinak nepotkali, přijíždějí návštěvy z okol-
ních obcí. A to je ten důvod. Přínos je v tom, co 
není vidět. Lidé se setkávají, přátelsky roz-
mlouvají, smějí se. Bariéry se bourají a ledy 
prolamují, ten soused je nakonec docela zá-
bavný chlapík a jeho paní je milá a pozorná a 
oba byli vtipní.  
 Máme plány do budoucna. Chceme provoz 
kina udržet po celý rok. Abychom vůbec mohli 
přemýšlet o investicích do budovy a jejího vy-
bavení, je nutné mít náplň. Je to důležité jak 
pro nás, tak pro dotační autority. Podpořte, 
prosím, svojí účastí asi to nejcennější, co má-
me. Něco, co není na první pohled důležité, 
ale co nám pomáhá přežít a dělá nás lepšími. 
Investice do kultury, podobně jako do vzdělá-
ní nebo sportu, je investicí do budoucnosti 
naší i našich dětí. Byli bychom rádi, kdyby se 
nám podařilo vytvořit místo setkávání, místo, 
kde lze posedět s přáteli a odpočinout, načer-
pat novou energii a nacházet inspiraci. Jsme 
rádi za Vaše reakce a nápady a jsme otevřeni 
dalším. Přeji dobrý start do nového školního 
roku! 

Pokračování ze strany 1 

Argumentuje naprosto logicky, že hlavní problém, proč je v některých ob-
lastech méně srážek, je úbytek vzrostlé zeleně, stromů. Během letního 
dne dopadne u nás na jeden kilometr čtvereční tolik sluneční energie, 
kolik vyprodukuje jeden blok atomové elektrárny Temelín. Stromy dokáží 
tuto energii pohlcovat a produkovat vodní páru – v parku nebo v lese na-
měříme proto teplotu jen kolem 25 stupňů Celsia, holá půda nebo beto-
nová střecha supermarketu se ale vyhřejí až na 60 stupňů. Vlhký vzduch 
nad chladnějšími plochami neproudí rychle do vysokých výšek a srážek 
nad takovým územím proto neubývá.  
 Už Kryštof Kolumbus prý před 600  lety psal, že pozoruje, jak na ostro-
vech, kde osadníci vykáceli lesy, ustaly pravidelné odpolední deště. A již 
Marie Terezie regulovala u nás zákonem, že se nesmí těžit více dřeva, než 
kolik se vysadilo stromů. Z článku pana docenta vyplývá, že nejspíš není 
správná německá cesta, kde k dani za odvod dešťové vody z pozemku a 
dani ze zadržované dešťové vody na pozemku (zcela náhodná je podob-
nost s daní z otevřeného okna a daní ze zavřeného okna z filmu Tajemství 
staré bambitky) přibude od příštího roku také daň z CO2 na benzín a 
naftu, která prodraží litr paliva postupně až o 15 Kč za litr! 
 Článek potvrzuje, že jsou naprosto správná opatření, která navrhoval 
poprvé před pěti lety na bělečském zasedání liteňského zastupitelstva 
starosta Kaštánek: výsadba alejí, výsadba keřů, zpomalení toku potoků, 
výstavba vodních nádrží (rybníků), zabránění odtoku vody z polí správnou 
orbou (nikoliv po svahu, ale napříč) a obnovou remízků, kde se dešťová 
voda zabrzdí a vsákne.  
 Protože považují Nezávislí otázku pitné vody za zásadní, zpracovali v 
letošním roce zastupitelé Čech a Vodička plány pro výsadbu zatím 200 
stromů do starých a nových alejí a přibližně 700 kvetoucích keřů na po-
zemcích, které patří obci, státu nebo středočeskému kraji. Od října letoš-
ního roku se počítá s výsadbou prvních stromů a keřů a to vždy v takovém 
množství, aby ho naši obecní zaměstnanci následně dokázali zalévat, pro-
tože to je nejčastější problém pro přežití nově zasazených rostlin. 
 Mimo to probíhá již dva roky vyjednávání „Komplexních pozemkových 
úprav v katastru Běleč“, v rámci nichž nám chce stát financovat takové 
úpravy, aby se bránilo erozi půdy při vydatných deštích a větrných obdo-
bích. Protože mimo zemědělců, kteří v katastru hospodaří, a majitelů do-
tčených pozemků je účastníkem jednání také městys Liteň, snažíme se 
vnést do těchto úprav také hledisko udržení vody v krajině. To jde mnoh-
dy proti krátkodobým finančním zájmům zemědělců, kteří upřednostňují 
velké lány a co nejvýkonnější techniku.  

Stromy jsou účinnou, levnou a ekologickou klimatizací pro Zemi. 
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Jak na odpad, abychom ušetřili a udrželi pořádek 

Pokračování na straně 4 

Sešlapávejte PET lahve 
Do kontejneru nepatří stavební odpad! 
Platíme za to pokuty svozové společnos-
ti. Také sem nepatří jakékoli autodíly 
jako nárazníky a přístrojové desky. Od-
hlédneme-li od tohoto odpadu pochá-
zejícího z podnikatelské činnosti, máme 
největší problém s tím, že jen málo z 
nás PET lahev sešlápne nebo zmačká. 
Opravdu vás prosíme, abyste to dělali. 
Platíme za výsyp kontejneru. Nesešláp-
nutí lahve znamená opravdu STATISÍ-
COVÉ náklady zbytečně navíc. Platíme 
to ze společné kapsy, v níž potom chybí 
peníze na opravu chodníků a silnic nebo 
výsadbu zeleně a lepší péče o ní či dří-
vější a častější úklid po zimě. 
 Vhození do žlutého kontejneru by 
tedy nemělo být jedinou povinností, ale 
mělo by tomu něco předcházet. Svoji 
karmu si prozáříte a budete se cítit lépe, 
nezapomenete-li PET láhve předtím 
sešlápnout či zmačkat – snižujete tak 
počet svozů, protože se do kontejneru 
vejde více odpadu. Vymývání plastové-
ho odpadu není povinností, záleží čistě 
na vás. Určitě se vám třídění doma zpří-
jemní, nebude-li plastový odpad zapá-
chat. 

Není plast, jako plast – co třídit? 
ANO: 
• fólie; 
• sáčky, plastové tašky;  
• sešlápnuté PET láhve; 
• obaly od pracích, čisticích a kos-

metických přípravků; 
• kelímky od jogurtů, mléčných vý-

robků; 
• balicí fólie od spotřebního zboží, 

obaly od CD disků a další výrobky z 
plastů. 

NE: 
• mastné obaly se zbytky potravin 

nebo čisticích přípravků; 
• obaly od žíravin, barev a jiných 

nebezpečných látek; 
• podlahové krytiny či novodurové 

trubky; 
• autodílny, hadice, části motorů 

včetně olejů 
• stavební polystyren. 

Krabice rozřezávejte 
Je opravdu neuvěřitelné, že je někdo 
tak bezohledný, že si dovolí vhodit do 
kontejneru prázdnou krabici v celém 
svém objemu. Výjimkou nejsou ani pří-
pady, kdy jsou v kontejneru tři krabice a 
ten se jimi zcela zaplní. Platí  opět to, co 
u plastů. Platíme za výsyp. Svozové 
společnosti nejsou hloupé a vědí, že 
jsou lidé nezodpovědní. Nebuďme ti 

nachytaní a nedávejme jim peníze jen 
tak za vyvezení vzduchu, tedy za nic. 
Často stačí málo, sešlápnout krabici 
nebo ji na jedné straně trhnout. Větší 
krabice je třeba rozřezat a udělat z nich 
malý balíček. 

Plechovku lze zmenšit 
Když jsem byl mladší, bavili jsme se tím, 
že jsme po vypití plechovky piva, tuto 
plechovku úplně minimalizovali. Dupnu-
tím shora se úplně zplacatí. Pozor na 
mačkání v ruce. Někdy může prasknout 
a ošklivě pořezat ruku. Aspoň částečně 
lze sešlápnout tradiční ocelové plechov-
ky. Platí tedy stejná zásada jako u plastů 
a papíru. A pokud přemýšlíte opravdu 
ekologicky, dávejte při nákupu nápojů 
přednost plechovkám před plastem. 
Hliník je daleko lépe recyklovatelný než 
plast. 

Sklo je téměř ideální 
Se sklem nebývá problém. Snad jen při-
pomeneme, že do skla nepatří porcelán, 
keramika a autosklo. Asi víte, že tabulo-
vé sklo lze vhodit bočním otvorem. Pro-
sím, nenechávejte polorozbité tabule 
opřené vedle. Rozbijte doma na menší 
kusy kladivem třeba přes hadr. Víte, že 
recyklací vytříděného skla můžeme 
uspořit při výrobě nového až 90 % ener-
gie. Také nemusíme vytěžit 83.000 tun 
sklářských písků.  

Co tedy třídit do zeleného kontejneru: 
• barevné sklo (například láhve od 

vína, alkoholických i nealkoholických 
nápojů); 

• tabulové sklo – to třídíme vždy do 
zeleného kontejneru!; 

• sklo čiré, tedy sklenice od kečupů, 
marmelád či zavařenin; 

POZOR: mohou být i nevymyté a nevadí 
ani víčka! (to mnozí z nás nevědí); 
skleničky, mísy a misky atd. 
Nikdy ale do zeleného kontejneru ne-
vhazujte: 
• keramiku a porcelán; 
• autosklo, zrcadla nebo třeba dráto-

vané sklo; 
• zlacená a pokovená skla; 
• varné a laboratorní sklo; 
• sklokeramiku. 
Do bílého kontejneru nevhazujte barev-
né sklo. Do zeleného kontejneru patří 
barevné a tabulové sklo a vězte, že při 
dalším zpracování barevného skla nemá 
to čiré na jeho kvalitu či barevnost žád-
ný vliv. Když se ale vyrábí sklo čiré, ne-
smí se do něj dostat to barevné, proto-
že tam by již ke změně barvy došlo. Lze 
říci, že čiré sklo je pro další zpracování 
nejcennější – můžeme z něj totiž vyrobit 
čiré nebo barevné produkty; naopak to 
nefunguje.  
Jak na olej? 
Tady se nám vždy rozum zastaví. Týden 
co týden vyléváme olej z kontejneru. 
Rekord je téměř polovina vlitého oleje. 
PROSÍM, VHAZUJTE OLEJ V UZAVŘE-
NÝCH PET LAHVÍCH! Jsme rádi, když 
olej doma po smažení slijete z pánve do 

PET lahve. Olej dělá problémy v nejen 
v domovních čistírnách, ale i přečer-
pávačkách a na naší ČOV. Jak správně 
postupovat? Použitý olej či tuk včet-
ně sádla (pokud možno bez zbytků 
potravin, strouhanky apod.)  slévejte 
do plastových, uzavíratelných nádob, 
a ty odneste do červených nádob! Do 
nádob se odkládá olej v láhvi pevně 
uzavřené – NEVYLÉVAT!  

Jak se oleje a tuky dále využívají? 
Sebraný odpad je využíván po vytřídě-
ní a vyčištění jako druhotná surovina i 
přes svou již sníženou kvalitu v che-
mickém průmyslu. Jeho aplikace je 
možná při výrobě některých hmot 
nahrazujících ropné produkty, dále ve 
stavebnictví jako složky pro náhražku 
ropných maziv. Taktéž v dřevařském 
průmyslu pro podobný účel a zvláště 
tam, kde je vyžadován vysoce ekolo-
gicky šetrný výrobek. Důležité je vyu-
žití tohoto materiálu jako jedné ze 

složek pro výrobu ekologických paliv a 
přídavků do paliv. Nově se přistupuje k 
využití oleje pro výrobu energie. Po ne-
příliš náročné úpravě motoru jej lze s 
úspěchem spalovat v dieselových moto-
rech. 
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Předcházejte vzniku odpadů 
Nejlepší je vzniku odpadů předcházet. Už při nakupování pro-
to myslete na to, jak budete obaly likvidovat. Nejhůře 
recyklovatelný je plast. Až 75 % plastu je nevhodných pro 
recyklaci a jedinou možností je ho spálit. Nejcennější jsou z 
tohoto pohledu čiré tlustostěnné PET lahve. Dejte proto před-
nost kečupu nebo hořčici ve sklenici, nekupujte pivo v PET 
lahvích, ale ve skle nebo hliníku. Víme, že s vodou je to těžší. 
Chutná-li vám sodovka (pozor, na Moravě sifon, sodovka zna-
mená limonádu), kupte si Soda Stream nebo jiný výrobník 
bublinkové vody. Naše kohoutková voda je dobrá a po rekon-
strukci vodárny za ní ručím. Investice se rodině vrátí spolehli-
vě do půl roku. A jako bonus máte dobrý pocit, že jste udělali 
něco dobrého pro budoucí generace a planetu Zemi. 

Plán na efektivnější hospodaření s odpadem 
Velmi se přimlouvám, abyste dodržovali výše popsaná základ-
ní pravidla. Nechceme zvyšovat poplatek za odpady. Bude-li 
to nutné a nedojde k nápravě a k ukáznění, uděláme to. Má-
me plán, co udělat, aby k tomu nemuselo dojít.  V pondělí 2. 
září 2019 byla vyhlášena dotační výzva, z níž chceme celou 
investici financovat. Zpracováváme podklady a podáme žá-
dost o dotaci. 
 Pořídíme štítkový systém, vyváženy budou jen ty popel-
nice, za něž bylo zaplaceno. Každý, kdo zaplatí, dostane kód 
na popelnici a kartu, která mu umožní vstup ke kontejnerům. 
Od evidence odpadu si slibujeme úsporu na straně dodavate-
le služby (všude, kde tuto evidenci zavedli, se tak stalo). 
 Koupíme modré popelnice na papír a žluté na plast o 
objemu 240 litrů pro každou domácnost. Každý bude mít 
svoji popelnici na tříděný odpad a bude se o ni sám starat a 
dbát na to, aby v ní měl dostatek místa. Celkově tak stoupne 
objem v kontejnerech, který máme všichni k dispozici, na 
216.000 litrů ze současných necelých 40.000. Tím dosáhneme 
prodloužení intervalu svozu a úspory za pohonné hmoty. 
 Pořídíme nádoby na bioodpad nebo kompostéry. Uvažu-
jeme o tom, že dáme domácnosti volbu, aby si vybrala. Před-
nost dáváme kompostérům. Uvažujeme proto o nějaké formě 
zpoplatnění nádoby na bio. Protože bio tvoří statisticky cca 50 
% odpadu z domácnosti, uvažujeme o snížení frekvence svozu 

směsného odpadu na 14 dní v režimu sudá/lichá – směsný/
bio. Protože je uložení bioodpadu levnější a do budoucna to 
tak zůstane, počítáme s úsporou cca 30 % už nyní. V budouc-
nu pak v řádu stovek procent. 
 Provedeme stavební úpravy cca 5 sběrných míst na sklo, 
kovy, textil, olej, omezeně papír a plast. Hlavní hnízdo v Litni 
za kinem dostane oplocení se vstupem na zmíněnou kartu, 
aby se tam nedostala nepovolaná osoba. V ostatních hníz-
dech bude zpevněný povrch s ohrádkou. 

 Celkové náklady odhadujeme na 2.150.000 Kč bez DPH, 
což při 85 % dotaci představuje naše náklady ve výši 322.500 
Kč. Chceme umožnit každému efektivní třídění odpadu a zá-
roveň minimalizovat naše společné náklady a přitom myslíme 
na to, že se zpřísňuje legislativa. Zpřísnění se týká hlavně 
skládkování. Není pravda, že nebude možné, bude však dra-
hé. V současnosti činí poplatek státu 500 Kč za tunu a měl by 
vzrůst v závislosti na poměru vytříděného a nevytříděného 
odpadu až k 2.500 Kč bez DPH. Pro představu: dnes platíme 
za likvidaci tuny směsného odpadu 1.750 Kč bez DPH. Pokud 
bychom neudělali nic, budeme za pár let platit až 4.000 Kč za 
tunu, což by zdražilo roční poplatek každého z nás na úroveň 
3.000 Kč. A to zcela jistě nikdo z nás nechce.  
 Děkuji, že jste dočetli až sem a že berete otázku odpadů 
vážně. Jsme otevřeni nápadům a připomínkám, nebojte se 
zeptat. Napište nám e-mail či dopis, který vhodíte do schrán-
ky u vchodu do radnice. 
 

Liteňské volnočasové poukázky jsou stále oblíbenější 

Pokračování ze strany  3 

Váš Filip Kaštánek, starosta 

Nový školní rok začíná a vy máte mož-
nost využít na úhradu kroužků liteň-
skou poukázky-vouchery. 

Děti do 18 let a senioři nad 60 let s trva-
lým pobytem v městysi Liteň mohou 
využít roční příspěvek na své vzdělává-
ní, sport, kulturu nebo zdraví u našich 
smluvních partnerů ve výši až 600 Kč už 
druhým rokem. Letos si poukázky vy-
zvedlo již téměř sedmdesát občanů! Je 
to jednoduché, na radnici si vyzvednete 
tři poukázky po dvě stě korunách a za-
platit s nimi můžete do konce listopadu 
zatím v jedné z následujících firem: 

• Tenisová škola MASTERS při LTC Be-
roun — výuka tenisu 

• Naše základní škola  — výuka jazyků 
• Česká tábornická unie T.K. Záskalák — 

keramické kurzy, letní tábory 

• Fotbalový Klub Liteň — sportovní čin-
nost 

• Studio Kytka — plavání konjenců, ba-
tolat, aquaerobic 

• GONG (Řevnické kino, Kino Liteň) — 
kino 

• TC R.A.K. — výuka tance 
• Tumbao  — taneční kroužek 
• Plavecký klub Ploutvička — plavání 
• Domeček Hořovice — zájmové krouž-

ky, příměstské tábory 
• Fotoslužby Šplíchal — fotoslužby 
• Rehabilitační nemocnice Beroun — 

rehabilitace 
• Liteňský Pupík — dramatický kroužek 
• Baby Marina — dětské plavání 
• Masáže PH Beroun — masáže 
• Kristýna Koubíková — masáže 

• Martina Dvořáková — soukromá výu-
ka hudby (klavír, elektrické klávesy, 
zobcové flétny, kytara) 

• Jiřina Benešová —  siagnostika, indic-
ká masáže hlavy a šíje, rekondiční a 
relaxační masáže 

Samozřejmě můžete požádat i jiného 
poskytovatele služeb, aby s Litní uzavřel 
smlouvu, a vy u něj mohli našimi vou-
chery platit. Je to snadné, nebyrokratic-
ké a výhodné pro všechny zúčastněné 
strany. Přesný popis je na stránkách 
obce www.mestysliten.cz pod „Volný 
čas“ a dále „Liteňské vouchery 
(poukazy)“.  Zvláště nyní, po prázdni-
nách se rozjíždí opět plno kroužků pro 
děti, kde se dá našimi vouchery zaplatit. 

Jiří Vodička, zastupitel 
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Srdečně Vás zveme na prohlídku nově zrekonstruovaných pro-
stor knihovny v budově Společenského domu v pátek 27. září 
2019 v 17 hodin.  

Dětem zahraje Filip Pýcha, písničkář, výtvarník, divadelník a zakla-
datel hudební skupina Tajné Slunce. Poté se zapojí celé Tajné 
Slunce. Připraveno bude občerstvení (pokud přispějete i Vy domá-
cí dobrotou na společný stůl, budeme rádi).  
 Oficiální provoz bude zahájen v pondělí 30. září. Od října bude 
knihovna pravidelně nabízet také různé kulturní akce (čtení pro 
děti, autorská čtení aj.), o kterých bude informovat na webových 
stránkách www.knihovnaliten.cz, na stránkách městyse i v Liteň-
ském zrcadle. Těšíme se na Vaši návštěvu! 
 
Otvírací doba od 30. září 2019:  
pondělí       9:00 - 12:00 
středa         9:00 - 14:00     a    15:30 - 17:30 
čtvrtek        9:00 – 12:00 

Přijďte se podívat do naší knihovny  
po rekonstrukci! 

Filip Kaštánek, starosta 

Městys Liteň v rámci optimalizace nákladů a vý-
nosů z úspor přistoupil ke změně bankovních do-
mů, a tím i čísel bankovních účtů.  

Protože jsme si vědomi, že změna čísla účtu je pra-
cí navíc pro všechny plátce i nás samotné, zkoušeli 
jsme se dohodnout na lepších podmínkách přede-
vším s Českou spořitelnou. Bohužel odmítli naše 
požadavky na prominutí poplatků i lepší úročení 
našich úspor. Nejvýhodnější nabídky jsme dostali 
od ČSOB a KB. V případě ČSOB se nám povedlo 
převést účet z Poštovní spořitelny při zachování 
stejného čísla účtu. To znamená, že účet pro pla-
cení poplatku za odpady zůstává stejný. Na tento 
účet můžete platit i poplatek za psa nebo investič-
ní příspěvky na vodovod a kanalizaci. ČSOB nám 
zároveň poskytla nejvyšší úročení našich úspor. 
Ročně tak získáme kolem čtvrt milionu korun.  
 
Přehled bankovních účtů: 

156884703/0300 (radnice – odpady, pes, investič-
ní příspěvky) 
123-242580247/0100 (radnice – odpady, pes, in-
vestiční příspěvky) 
123-243010297/0100 (hospodářská činnost – vod-
né a stočné) 
 
Věříme, že tuto změnu přijmete s pochopením, a 
prosíme vás o kontrolu a změnu vašich trvalých 
příkazů. Abychom vám placení usnadnili je součás-
tí změn i možnost placení poplatků platební kartou 
na radnici. Terminály zatím banka nedodala. O 
jejich instalaci vás budeme informovat. V plánu 
máme také zřízení platební brány na našem webu. 
Pak půjde zaplatit platební kartou, aniž byste mu-
seli dojít na radnici. 

ZEPTALI JSTE SE NÁS: Jak je to s lékaři v Litni? 

Včera jsem se u lékaře dověděla, že 
chcete zrušit všechny ordinace dokto-
rů. Vůbec se nám nelíbí, že to uděláte, 
a nechce se nám věřit, že je to pravda. 
 
Samozřejmě, že to není pravda. Žádné-
mu z lékařů jsme nedali výpověď a žád-
nou ordinaci nechceme zrušit. Všechny 
lékaře jsme v květnu 2019 písemně 
oslovili a požádali je, aby projektantům 
dodali svoje požadavky a přání a podíle-
li se tak na návrzích rekonstruovaných 
ordinacích. Se všemi lékaři se pan sta-
rosta Kaštánek sešel, aby si vyslechl 
jejich požadavky.  
 Z těchto konzultací vyplynulo, že 
paní zubařka nemá o novou ordinaci 
zájem a že plánuje odejít do důchodu a 

tedy svou praxi uzavřít. Do doby, než 
svoji praxi uzavře, bude normálně ordi-
novat. U lékařů, kteří působí v bývalém 
internátu, je situace o něco složitější. 
Budovy bývalého učiliště jsou v havarij-
ním stavu a v podstatě nic tam normál-
ně nefunguje. Proto radnice přistoupila 
k celkové rekonstrukci.  
 Lékaři dostanou nové prostory v 
přízemí budovy a pacienti tím získají 
bezbariérový přístup. Budou zde tři 
nové ordinace s čekárnami. Radnice se 
pokusí se stavaři domluvit takový po-
stup, aby chod ordinací nebyl buď naru-
šen vůbec, nebo jen minimálně. Vzhle-
dem k rozsahu rekonstrukce a k tomu, 
že dojde k přeložení inženýrských sítí, 
se určitému omezení asi nevyhneme. 

Dětská lékařka může po dobu rekon-
strukce ordinovat v Karlštejně. Praktik 
dostal nabídku prostor v budově radni-
ce. K dispozici mu bude zasedací míst-
nost s předsíní. Městys Liteň odpustil 
oběma lékařům nájemné až do konce 
roku 2020 a pan starosta předloží za-
stupitelům návrh, aby nulové nájemné 
zůstalo i po dokončení rekonstrukce. 
 Takže pravda a skutečnost je tako-
vá, že městys nabízí lékařům nové zre-
konstruované prostory a navrhuje od-
puštění nájemného. S dětskou lékař-
kou se nadto dohodl, že bude aktivně 
hledat a nabízet praxi nástupci paní 
doktorky. 

Oznámení o změně čísel 
bankovních účtů 



Výborná spolupráce hasičů s obcí 

Jiří Hrách, velitel JSDH Liteň 

V létě měli liteňští hasiči opět plno práce 
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Starosta městyse Liteň Filip Kaštánek a starosta liteňského 
Sboru dobrovolných hasičů (SDH) Mgr. Jaroslav Pecánek se 
sešli během prázdnin opakovaně na pracovních schůzkách, 
aby ještě zlepšili už tak výbornou spolupráci mezi SDH a 
obcí. 
 Starosta Kaštánek ocenil při setkáních 
perfektní připravenost a hlavně vybavenost 
hasičů, které se dosáhlo také díky nemalým 
investicím z obecního rozpočtu – jen letos 
dostává jednotka z obecního rozpočtu 
500.000 Kč a je tak s odstupem největší po-
ložkou mezi liteňskými spolky. Starosta hasi-
čů Mgr. Pecánek na setkáních zdůrazňoval, 
že chce i nadále pokračovat v ještě větší 
profesionalizaci celého hasičského sboru, 
protože jen tak je skutečně udržitelná dota-

ce ve výši 5 miliónů korun, kterou obec dostala v roce 2018 
od ministerstva vnitra na nákup profesionální hasičské stří-
kačky. V přátelské atmosféře se starostové dohodli na opat-
řeních, která omezí hluk při nočních výjezdech hasičského 
sboru k požárům, zatopeným sklepům a silničním nehodám. 

Plně se shodli také na organizačních úpra-
vách využívání hasičské zbrojnice a na opti-
malizaci v rozpočtu SDH pro příští rozpočtové 
období. 
 Liteňský Sbor dobrovolných hasičů, který 
je nejstarší činný sbor dobrovolných hasičů v 
okrese Beroun, jenž byl založen už v roce 
1877, tak má i v následujících letech všechny 
předpoklady pro profesní růst a zůstane tak 
jistě i nadále magnetem pro malé hasiče, 
které cíleně vychovává. 

Jednotka Sboru dobrovolných hasičů 
Liteň vyjížděla k technické pomoci, 
požárům, likvidaci bodavého hmyzu i 
úrazu. 
Dne 21. července byla veliteli JSDH Liteň 
oznámena technická událost od dvou 
osob. Jednalo se o neprůjezdnou ulici 
Pode Zděmi (v místech před hřbitovem)  
po pádu stromu. Operační středisko 
poté vyhlásilo poplach a na místo vyjela 
jednotka s dopravním automobilem 
MAN TGE. Na vozovku spadly mohutné 
větve kaštanu, které hasiči rozřezali 
pomocí motorové pily a odklidili. Poté 
pomocí lana stáhli další zavěšenou mo-
hutnou větev, která zůstala ulomená v 
koruně stromu a hrozila pádem. Po do-
bu zásahu byla silnice uzavřena.  
 Chvilku po návratu na základnu se 
siréna rozezněla opět. Jednotka vyjela s 
vozidlem MAN TGE k záchraně osoby 
visící na zídce za lýtko téměř ihned po 
nahlášení. Po příjezdu na místo hasiči 
zajistili stabilizaci zraněné ženy, která 
uklouzla na betonové zídce a při pádu 
se lýtkem nabodla na ocelovou závito-
vou tyč trčící ze zídky. Velitel jednotky 
informoval o situaci operační středisko 
a vzhledem k charakteru zranění rozho-
dl o stabilizaci a udržování osoby ve 
stávajícím stavu do příjezdu ZZS, jelikož 
byly důvodné obavy, že by po vytažení 
tyče z rány mohlo dojít k silnému krvá-
cení. Žena po celou dobu plně komuni-
kovala a hasiči ji uklidňovali. Po příjezdu 
profesionální jednotky z Řevnic a zdra-
votní záchranné služby jí byly podány 
léky a poté bylo zahájeno střižení ocelo-
vé tyče hydraulickým zařízením. Po vy-
proštění hasiči pomohli s transportem 
zraněné do vozidla záchranné služby a 
po úklidu použitého materiálu se jed-

notka vrátila na základnu. Za několik dní 
zraněná vyjádřila zasahujícím hasičům 
písemně poděkování. Zúčastněné hasiče 
potěšila hlavně zotavující se noha díky 
následné zdravotní péči. 
 K dalšímu požáru vyjeli hasiči už 3. 
srpna – hořel nakladač ve skladu se slá-
mou, kde se nacházel i dobytek. Při pří-
jezdu obou vozidel JSDH Liteň na místě 
již zasahovala jednotka HZS Řevnice 
jedním vysokotlakým proudem. Hořící 
zemědělský nakladač se zaměstnancům 
podařilo ještě před příjezdem jednotek 
vytáhnout ze stodoly. To zabránilo roz-
šíření požáru na celý objekt, kde se na-
cházela naskladněná sláma a dobytek. 
Jeden zaměstnanec byl ošetřen ZZS. 
 V létě dále hasiči pomáhali i s li-
kvidací bodavého hmyzu, který ohrožo-
val majitele rodinného domku. Dále 

jednotka vyjela ke dvěma požárům les-
ního a polního porostu, které byly vy-
hodnoceny jako plané poplachy, jednalo 
se o neohlášené pálení. Osoby, které 
prováděly pálení, hazardovaly, neboť 
porost je v horkém létě suchý a oheň se 
velmi rychle šíří.  
 Jednotka nyní jedná s městysem o 
zrušení nočního houkání. Za poslední 
dva roky houkala siréna jen dvakrát v 
době nočního klidu. Pokud máte zájem, 
kontaktujte městys, zda sirénu zachovat 
i v noci nebo ne. Plně chápeme, že zvuk 
sirény v noci ruší, ale pokud bude mít 
hasič telefon nedostupný, hrozí riziko 
menšího počtu zasahujících u výjezdu. 
Nikdo nikdy neví, kdy bude potřebovat 
pomoc a každá ruka je pak dobrá…  

Vozidlo MAN TGE při zásahu u osoby visící na zídce. Časy: 17:23 vyhlášení popla-
chu / 17:26 výjezd / 17:30 příjezd / 18:22 odjezd / 18:23 základna . FOTO JSDH 



Oznámení pro obyvatele Chrástecké ulice 

Jan Čech, zastupitel 

 Filip Kaštánek, starosta 

Víme, že Chrástecká ulice je ve velmi špatném stavu. Původ-
ně jsme ji zařadili do plánu oprav v roce 2018. V průběhu 
roku 2018 jsme však dostali oznámení od investora, který 
koupil parcely v Chrástech, že se připravuje výstavba cca 15 
nových rodinných domů. Proto jsme přípravy na opravu 
Chrástecké přerušili. Nemělo smysl opravovat povrch vozov-
ky, protože by zcela jistě došlo k jejímu poškození při výstav-
bě. 
 Výstavba v Chrástech měla být zahájena 19. srpna 2019. 
V těchto dnech byla podepsána smlouva s dodavatelem stav-
by dopravní a technické infrastruktury pro výše uvedenou 
lokalitu. Městys má s investorem dohodu, že bude docházet 
k pravidelnému dosypávání povrchu, aby obyvatelé ulice byli 

zasaženi co nejméně. Prosíme obyvatele Chrástecké o trpěli-
vost a respektování dočasné změny při organizaci dopravy. 
Podle předběžných dohod by mělo dojít k jednostrannému 
umístění značek zákaz zastavení tak, aby projela technika 
stavbařů a vozidel složek IZS (zejména hasiči). 
 Dobrou zprávou je, že máme připravenou dohodu o spo-
luúčasti investora na finální opravě Chrástecké ulice po do-
končení výstavby rodinných domů. Nyní čekáme na schválení 
odborem dopravy v Berouně. V závislosti na rychlosti získání 
potřebných povolení se domníváme, že k opravě Chrástecké 
by mělo dojít v letech 2021/22. V letošním roce dojde k 
opravě povrchu v této ulici v úseku Nádražní – Zahradní. 
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Seberte každý den 7 odpadků, vyzývá dobrovolnická úklidová akce 

Každodenní úklidovou akci vyhlásil 
spolek Easy Direction a nazvali ji 
První Smysluplná Úklidová Pyrami-
da. Zapojit se můžete kdykoliv a 
kdekoliv. Jednoduše seberte 7 po-
hozených odpadků za den a ideálně 
v tom každý další den pokračujte. 
První Smysluplná Úklidová Pyramida 
má dvě vize: sami žádný nepořádek 
nevytváříme a každý den svému oko-
lí ulehčíme od nějakého nepořádku. 
Důležitá je každodenní rutina, která 
tento projekt odlišuje od nárazových 
úklidových akcí  „Pořád kolem nás 
žijí lidé, kteří vytváří zbytečný nepo-
řádek nebo vyhazují odpadky na 
místech, kde se nemá. Pokutami, 

výhružkami nebo nařízením toho 
moc nezmůžeme. To by se už dávno 
změnilo. Pojďme na to touto cestou 
a svým příkladem docilme toho, že 
se k nám připojí i ostatní,“ vyzývají 
organizátoři. 
 Jeden ze zakladatelů spolku Josef 
Holoubek je právě na pěší cestě od 
nejzápadnějšího bodu ČR k nejvý-
chodnějšímu bodu a jeho kroky ved-
ly na cestě dlouhé 700 km i přes Li-
teň, kde  z 2. na 3. září přespal ve 
stanu. Na své cestě šíří myšlenku 
První Smysluplné Úklidové Pyramidy, 
neboť čím více lidí do ní bude zapo-
jeno, tím větší změna bude viditelná. 
 

Odpadky všeho druhu kolem silnic, plechovky, lahve, ně-
kolikrát vysypané nedopalky v křižovatce před vjezdem na 
golfové hřiště. Chceme, aby naše okolí vypadalo jako kdysi 
nechvalně známá Matiční ulice v Ústí nad Labem? Co by-
chom řekli například o známém politikovi, ať už zleva, ne-
bo zprava, který bude v televizi vidět, jak odhazuje plasto-
vou láhev? Je vysoce pravděpodobné, že i ti co dělají ne-
pořádek by oba případy odsoudili. 

Kdo vlastně nepořádek dělá? Dobrý je případ několikrát 
vysypaných nedopalků. Je asi velmi malá šance, že by pro-
jíždějící turisté několikrát po sobě vysypali nedopalky na 
stejném místě, brzy ráno. Zcela jistě jde o někoho, kdo bydlí 
poblíž a jezdí tu pravidelně. Navíc nás od jara provázely 
uzavírky silnic v Řevnicích a později v Zadní Třebani, takže 
provoz aut s výletníky byl velmi omezený. Přesto se v příko-
pech silnice od golfu do Bělče objevovalo přibližně stejné 
množství odpadků jako v jiných letech. 
 Odpověď je tedy zřejmá – nepořádek dělají pravděpo-
dobně někteří z těch, které pravidelně potkáváme. Za úklid 
potom platíme všichni, ať už úklid provádějí zaměstnanci 
obce, nebo správa silnic. Účet bude vysoký, s úsilím vyvinu-

tým k odhození odpadu do koše nebo popelnice se nedá 
srovnat. 
 Navíc se podle zákona č. 185/2001 sb. fyzická osoba, 
která neoprávněně založí skládku nebo odkládá odpady 
mimo vyhrazená místa dopouští přestupku proti veřejnému 
pořádku s možností uložení pokuty do 50 000 Kč.   Samo-
zřejmě že usvědčení viníka není jednoduché. Svědkové by 
měli události oznamovat bez obav z nařčení z udavačství. 
Hájí zákon, slušnost a čistou krajinu. Kamerové záznamy a 
zejména fotopasti jsou vhodná řešení. 
 Dalším tématem, kterého se dotknu, je drobný vandalis-
mus. Nedávno někdo přelomil jeden ze stromků na začátku 
vysázené aleje z Litně do Bělče. Hrušeň, ač malá vzrůstem 
měla již první hrušky. Našel se ale někdo, komu stálo za 
námahu vytrhnout kůl a kmínek v polovině zlomit. Někdo 
další si přivlastnil kůly od několika stromků kolem silnice z 
Bělče do Vlenců a nechal je bez opory.  
 K uvedení věcí do pořádku dříve či později dojde, ale 
místo toho bychom se mohli věnovat přínosnějším věcem.  

NAPSALI JSTE NÁM: Nepořádek a vandalismus 
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V předposledním díle našeho seriálu o 
druhé světové válce, která začala před 
80 lety – 1. září 1939,  se zaměříme na 
bouřlivé dny jara 1945, kdy se válka 
trvající už šestý rok nachýlila ke svému 
konci. Již v dubnu 1945 bylo v celém 
protektorátu cítit napětí a většina lidí 
se těšila na konec války.  
V některých městech vznikaly ilegální 
národní výbory, které se připravovaly 
na převzetí moci. Také odbojové skupi-
ny zesílily svou činnost.  Někde už se 
lidé nemohli dočkat a začali vyvěšovat 
československé vlajky a ničit německé 
nápisy.  
 Německé okupační síly reagovaly 
zesílením stráží a vyhlásily zákaz shro-
mažďování.  Ustupující jednotky SS tvr-
dě trestaly ty, kdo se pokusili odzbrojo-
vat vojáky wehrmachtu, a popravovaly 
ty, kteří se rozhodli vzdát. Vojáci wehr-
machtu totiž na rozdíl od oddílů SS ne-
věřili fanaticky v konečné vítězství a 
považovali válku za prohranou. Chtěli se 
co nejdříve dostat domů a hlavně co 
nejdál od Rusů. Pro německého vojáka 
a hlavně příslušníky SS nebylo nic horší-
ho, než se dostat do sovětských rukou. 
Sověti s 23 miliony mrtvých zaplatili v 
této válce nejvyšší daň a byli připraveni 
to vrátit německým okupantům i s úro-
ky.  Zvěsti o ruských masakrech se mezi 
německými vojáky šířily jako lavina a 
každý se chtěl dostat do amerického 
zajetí. Před Rudou armádou prchalo i 
několik milionů německých civilistů. I ti 
se báli, co jim Sověti na oplátku za ně-
mecká zvěrstva na území SSSR budou 
provádět.  
 Na Berounsku lidé na jaře 1945 pev-
ně věřili, že léta protektorátu jsou seč-
teny. Signálem blížícího se konce války 
byl právě příval německých uprchlíků, 
kteří do Berouna utíkali před Rudou 
armádou. Přijel je sem osobně navštívit 
říšský protektor Wilhelm Frick. Po jeho 
návštěvě byli všichni uprchlíci i místní 
Němci přesvědčeni, že se definitivně 
blíží konec války.   
 Ve většině měst začaly na začátku 
května propukat nepokoje, které vedly 
k celonárodnímu povstání. Tuto skuteč-
nost si jasně uvědomoval i K. H. Frank, 
velitel SS a policie v Protektorátu Čechy 
a Morava.  Naplno povstání propuklo 5. 
května. Povstalci se snažili o odzbrojo-
vání Němců, z pražských ulic mizely 
německé nápisy, vyvěšovaly se česko-
slovenské a spojenecké vlajky a rozhlas 
začal vysílat pouze v českém jazyce a 

jeho hlasatelé pronesli památné věty:  
„Prosíme českou policii, voláme české 
vojsko, voláme všechny Čechy na po-
moc do českého rozhlasu. Přijďte co 
nejdříve!“ 
Vlasovci na pomoc povstalcům 
 Když se obyvatelé na Berounsku 
dozvěděli o událostech v Praze, začaly i 
zde 5. května mizet  z budov nádraží či 
četnických stanic německé nápisy a 
objevovaly se československé vlajky. 
Jedna byla vyvěšena na budově okresní-
ho úřadu, jiná zavlála u pomníku pad-
lých na náměstí, kde berounští občané 
zpívali českou hymnu. Ještě téhož dne 
oznámil mjr. Novák ve svém projevu 
převzetí správy města a celého okresu a 
vyzval občany k udržení klidu a pořád-
ku.  
 Mezi lidmi kolovaly zprávy o pohybu 
Vlasovců kolem Berouna a blížící se 
americké armádě.  Ruská osvobozenec-
ká armáda generála Vlasova (ROA), tzv. 
Vlasovci, přicházeli na Berounsko od 
Rakovníka. Část obyvatel je vnímala 
jako zrádce, protože bojovali po boku 
nacistického Německa. Když ale po 
svém příchodu na Berounsko nabídli 
pomoc revolučním národním výborům 
při odzbrojování německých posádek, 
čeští povstalci ji přijali. Stejně jako v 
Praze, kam vyrazili v počtu několika 
desítek tisíc mužů a několika stovek 
tanků, nákladních a obrněných vozidel.  
 Odzbrojování Němců začalo v Be-
rouně rovněž 5. května, německé stráže 
byly odzbrojeny v budově pošty, poté v 
kasárnách a na nádraží. V Hořovicích 

byla německá posádka odzbrojena zor-
ganizovaným přepadením místními re-
volučními jednotkami s pomocí několika 
Vlasovců. Dne 6. května vyrostly na 
všech příjezdových cestách do města 
Berouna zátarasy a do obrany města se 
zapojili i Vlasovci. Místní Němci byli 
zadrženi a umístěni v nově zřízeném 
internačním táboře v budově obchodní 
akademie a s nimi i všichni zrádci a kola-
boranti. Toho dne rovněž započalo for-
mování vojenských jednotek na pomoc 
Praze. Vojenské velitelství v Berouně 
vydalo mobilizační výzvu o povolání 
vojáků československé armády. Připojila 
se i celá řada dobrovolníků, mezi nimi i 
ženy.  
 Na pomoc hlavnímu městu se začali 
přesouvat brzy ráno 7. května. Do Prahy 
odjížděli i dobrovolníci z dalších měst 
berounského okresu, a to i z Litně a 
okolí. Kromě vojenské síly poskytla měs-
ta i materiální pomoc v podobě léčiv, 
obvazů, dodávala potraviny, a pokud to 
bylo možné i munici. Z Berouna odjelo 
přes sto dobrovolníků o dvou rotách s 
velitelem majorem Janem Novákem. I 
hořovický oddíl dobrovolníků čítal přes 
sto členů společně se skupinou dobro-
volníků ze Žebráku.  Obyvatelé z celého 
berounského okresu vedli neúprosné a 
vyčerpávající boje s mnohem lépe vycvi-
čeným a vyzbrojeným protivníkem. Ně-
kteří z nich zaplatili vlastním životem v 
boji za svobodu proti nacistickým oku-
pantům. V Praze zatím tou dobou, situ-
ace vypadala dost zle.  

Vlasovci v Zadní Třebani. FOTO: archív Pavla Žáčka 

Z NAŠÍ HISTORIE: Když končila válka, 5. díl Druhá světová válka na Berounsku 
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Nedělní ráno 6. května začalo nepravidelným ostřelováním 
města protiletadlovým dělostřelectvem z Letné a Petřína. 
Dále pak nálety a bombardováním centra města německými 
letadly. Ve městě vypukly první požáry. Po poledni rozhlas 
hlásí: "Od Zbraslavi a Berouna postupují na Prahu oddíly ge-
nerála Vlasova, který se přidal na naši stranu a bojuje proti 
Němcům."  
 Tanky generála Vlasova projely Litní a přes Řevnice smě-
řovaly na Prahu, kde se objevily u Zlíchova a postupovaly na 
Zbraslav. Příjezd Vlasovců jednotky SS překvapil, ustoupily v 
Radotíně přes železniční most na pravý břeh Vltavy. V hlav-
ním městě v uniformách ROA operovalo celkem 25 000 plně 
vyzbrojených mužů včetně lehkého dělostřelectva tanků a 
obrněných vozidel. 
 Do konce války zbývaly už jen dva dny, když v pondělí 
ráno generál ROA Buňačenko, ze svého štábu na zámku v 
Suchomastech vydal rozkaz, aby 1. Divize ROA zahájila útok s 
cílem obsadit střed města. Velitel si od českých představitelů 
vyžádal mapy s vyznačenými středisky odporu. Zároveň žá-
dal, aby Češi vyklidili prostor v blízkosti německých pozic. 
České vojenské velitelství požadavky splnilo. Rozhlas stále 
informuje o postupu spojeneckých armád na západě a Rudé 
armády na východě. Pražané se dohadují, z které strany na-
konec přijde osvobození. Následně Československý rozhlas 
hlásí: "Německé jednotky obklíčené jednotkami generála 
Vlasova odhazují zbraně a hromadně se vzdávají!"  
 Nutno podotknout, že kdyby nedošlo k zásahu Vlasovců, 
kteří palbou od Zlíchova znemožnili proniknout elitním jed-
notkám SS z výcvikového prostoru Benešov do města, dopa-
dla by Praha stejně špatně jako Varšava. Tam Němci při po-

tlačení povstání srovnali většinu města se zemí. Sovětská 
vojska dorazila do Prahy 9. května 1945, tedy den po skonče-
ní bojů o hlavním město. 10. května brzy ráno dorazily do 
Prahy i tanky 1. Československé tankové brigády, které již 
předchozí den vyrazily od Litovle. Tím ale boje na území pro-
tektorátu zdaleka nekončí. V protektorátu i nadále zůstává 
pod vedením generála Schörnera téměř půl milionu němec-
kých vojáků, kteří mají jediný cíl, za každou cenu se dostat 
do amerického zajetí. Stejným směrem s nimi prchají i Vla-
sovci, protože u Sovětů je za zradu čeká trest smrti.  

Vlasov osvobodil Prahu, Sověti ho oběsili 
 Paradoxem je, že většině Vlasovců se povedlo dostat se 
do amerického zajetí, ale Američané je podle dohody ode-
vzdali Sovětům, kteří jich část popravili (mezi nimi i generála 
Vlasova) a zbytek poslali na Sibiř do pracovních táborů, kde 
všichni bez rozdílu zahynuli.  
 Do Litně dorazily sovětské jednotky v noci z 10. na 11. 
května 1945. Usídlily se na zámku a strávily zde několik měsí-
ců, jak potvrzuje jeden z posledních zápisů v liteňské kronice 
napsaný velitelem Rudoarmějců Goslavskym. Byly zde až do 
29. 11. 1945.  A tak skončila nejhorší válka v dějinách lidstva, 
která si vyžádala životy 70 milionů lidí. Jen při osvobozování 
Československa padlo více než 100 tisíc sovětských vojáků. 
Stále však ještě nebyl konec, pro mnohé útrapy ještě dlou-
hou dobu neskončí. Evropa je v troskách a více než 50 milio-
nů lidí opustilo své domovy při útěku před válkou. Teď se 
musejí spolu s miliony německých válečných zajatců dostat 
domů. Ale o tom zas někdy příště.  
 

Jakub Kubič 
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S příchodem podzimu je kolem domu a 
na zahradě spousta práce, zejména, 
pokud je hojná úroda. Někdy se říká, že 
velká úroda je největším nepřítelem 
zahrádkáře. Pokud v tomto čase musíte 
do Prahy za nákupy, nebo zařizováním 
čehokoliv a máte jen chvíli volného ča-
su, mám pro vás možnost ji využít ná-
vštěvou zajímavého místa – Staré čistír-
ny odpadních vod v Praze 6-Bubenči. 
 Cihlovou budovu z počátku dvacáté-
ho století se dvěma komíny po stranách 
neminete, je dominantou Papírenské 
ulice. Snadno k ní dojdete od stanic 
metra A Dejvická nebo Hradčanská, 
vlakem ze zastávky Podbaba, případně 
zde snadno zaparkujete své auto. Neda-
leko, hned za vltavským plavebním ka-
nálem, je na Císařském ostrově novější 
Ústřední čistírna odpadních vod. 
 Budova sama působí vznešeně, jako 
mnoho jiných staveb své doby. Uvnitř 
budete technickým dílem inženýra brit-
ského původu sira Williama Heerleina 
Lindleyho opravdu překvapeni. Krása 
ladných křivek cihlových chodeb a ša-
chet Vás překvapí. Je obdivuhodné, 
jakou pozornost věnovali stavitelé de-

tailům, které mohly ocenit jen desítky 
tvrdě pracujících dělníků, protože se 
ukrývaly za zdmi a nevábnou vůní. 
Podobně krásné je i strojní vybavení, 
zejména dodnes funkční parní stroje. 
Čas od času se dokonce zatopí v kotli a 
stroje se nechají “proběhnout”. I ostat-
ní vybavení je ale poměrně dobře za-
chované a vy jej budete moci obdivovat 
i díky mnohaletému úsilí při postupné 

obnově a opravách následků povodní. 
Myslíte, že oba komíny čistírny měly 
stejnou funkci? I to se dozvíte během 
hodinové prohlídky, odborně komento-
vané, kterou navíc můžete absolvovat 
ve večerních a nočních hodinách. Více 
na www.staracistirna.cz.  

 Ať se vám prohlídka líbí! 

TIP NA VÝLET: Stará čistírna odpadních vod v Praze-Bubenči 

Z NAŠÍ HISTORIE: Když končila válka 

Jan Čech, zastupitel 



Připomínka Jarmily Novotné 
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Nová otvírací doba pošty od října 
Vyjít vstříc zejména těm, kteří cestují za prací, se roz-
hodla pošta po zkušenosti s mimořádnou otevírací 
dobou v květnu a v červnu. Protože se osvědčilo pro-
dloužení pracovní doby jednou týdně do 18 hodin a 
dvakrát týdně otevření před osmou hodinou, na poš-
tu můžete od října nově v tyto časy:  

pondělí 8:00-12:00, 13:00-15:00, úterý 7:30-12:00, 
středa 13:00-18:00, čtvrtek 8:00-12:00, 13:00-15:00, 
pátek 7:30-12:00 

PROGRAM KINA A DIVADLA NA ZÁŘÍ 

Promítání v kině Liteň v budově Společenského domu zajišťujeme 
ve spolupráci s kinem Řevnice. V září zveme také na jedno diva-
delní představení. Těšíme se na Vaši návštěvu! 
 
sobota 7. září 2019 
17:00 Psí veličenstvo 
20:00 Monetovy lekníny 
 
sobota 14. září 2019 
19:00 Brouk v hlavě – divadelní představení 
 
sobota 21. září 2019 
17:00 Dumbo 
20:00 Teroristka 
 
sobota 28. září 2019 
20:00 Maradona 
 
Podrobný program najdete na www.kinoliten.cz. Jednotné vstup-
né 100 Kč, děti a senioři mohou platit liteňskými poukázkami. 

Nový spolek na podporu  
cestovního ruchu na Berounsku 
Na konci července byl založen nový spolek Beroun-
sko, z. s., který je destinační agenturou sdružující sub-
jekty z oblasti cestovního ruchu působící na Beroun-
sku a Křivoklátsku, jako jsou města a obce, podnikate-
lé či neziskové organizace. Činnost spolku by měla 
také vést k iniciaci nových projektů zaměřených na 
cestovní ruch jako například dobudování cyklostezek, 
vytvoření nových odpočinkových a relaxačních ploch, 
šetrné řešení dopravní obslužnosti ve frekventova-
ných lokalitách a další.  

Římskokatolická farnost Řevnice ve spolupráci s 
Městysem Liteň zve srdečně na slavnostní mši sva-
tou a koncert u příležitosti 25. výročí úmrtí sopra-
nistky Jarmily Novotné, bývalé patronky kostela sv. 
Petra a Pavla v Litni, v sobotu 21. září 2019 od 14 
hodin. 

Mši bude sloužit P. Mgr. Josef Pecinovský, děkan 
Kolegiátní kapituly Nanebevzetí Panny Marie na 
hradě Karlštejně. Zazní duchovní skladby A. Dvořáka 
a E. Douši. Účinkují: Virginie Walterová, mezzoso-
prano, nositelka Světové ceny Antonína Dvořáka, a 
Karel Prokop, varhany, profesor Pražské konzerva-
toře. 
 Jarmila Novotná zemřela 9. února 1994 v New 
Yorku ve věku 86 let. I když se do Litně po vynuce-
ném odchodu v roce 1948 už natrvalo nevrátila, 
místní na ni nezapomněli.  Když se za ni sloužila zá-
dušní mše v liteňském kostele, byl plný.  

Svoz velkoobjemového a nebezpečného 
odpadu 

Podzimní svoz velkoobjemového a nebezpečného odpadu pro-
běhne v sobotu 19. 10. 2019. 

Od 9:00 do 12:00 v Litni před Společenským domem (kino a poš-
ta), od 13:00 do 14:00 v Bělči před volební místností a od 14:30 do 
15:00 v Leči před klubovnou. Se svým odpadem si přineste i ob-
čanský průkaz. Své odpady mohou odevzdat jen obyvatelé přihlá-
šení k trvalému pobytu a/nebo ti, kteří za likvidaci odpadu v Litni 
platí. Zároveň nesmí takový občan mít dluh na poplatku za likvida-
ci odpadů. 
 Odpady neodkládejte jinam bez vědomí zaměstnanců tech-
nických služeb městyse a dbejte jejich pokynů. V žádném případě 
neodkládejte velkoobjemové, nebezpečné a elektroodpady za 
poštou, kde je sběrné hnízdo tříděných odpadů. Je zde nainstalo-
vána kamera a odkládání zde bude posuzováno jako zakládání 
černé skládky. Toto skládkování bude Úřad městyse pokutovat. 

Svoz bioodpadu 
20.-22. 09. Běleč před hospodou 

27.-29. 09. Liteň u benzinky 

04.-06. 10. Leč před klubovnou 

11.-13. 10.  Liteň před kostelem 

18.-20. 10. Běleč před hospodou 

25.-27. 10. Liteň horní park Třebízského 

01.-03. 11. Leč před klubovnou 

08.-10. 11. Liteň u benzinky 


